
Stanovska 
organizacija JUU 

Iz društev 
= ČLANOM(ICAM) SRESKEGA UČI

TELJSKEGA DRUŠTVA MARIBOR LEVI 
BREG! Tov. blagajnik je na učit. zbore vseh 
šol poslal seznam članarinskih dolžnikov z 
navedbo dolžne članarine. Kdor je v kakem 
dvomu glede teh terjatev, se lahko obrne 
pismenim potom na tov. blagajnika, ki bo 
pri prihodnjem zborovanju 13. febr. t. 1. ob 
9. uri dajal pojasnila. Pozivam, da vsi vso 
dosedanjo članarino po dohodu z božičnih 
počitnic čimprej nakažete. Ne silite društve
ne uprave k strožjim meram! Disciplina in 
red naj kot moje novoletno voščilo veljata 
enako za vse! Predsednik. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO KO
ČEVJE obvešča svoje članstvo, da je letna 
članarina za 1. 1936./37. določena, na podlagi 
sklepa letošnjega občnega zbora, za samce po 
170 din, za učiteljice poročene z učitelji pa 
po 90 din. Društvo je v veliki finančni stiski, 
ker mnogi člani niso poravnali niti članarine 
za lansko leto, dočim je v letošnjem letu za
dostilo svojim obveznostim le malo članov. 
Zato prosimo, da zamudniki v najkrajšem 
času poravnajo svoj dolg in nato redno na
kazujejo članarino v mesečnih obrokih. Kdor 
nima ček. položnic, naj jih urgira pri dru
štvenem blagajniku Trobišu Štefanu, šol. 
upravitelju v Starem logu pri Kočevju. 

Odbor. 

Vabila 
= JUU — SRESKO DRUŠTVO MARI

BOR — DESNI BREG bo zborovalo dne 
23. januarja 1937. na dekliški narodni šoli v 
Studencih s pričetkom ob pol 10. uri. Na 
dnevnem redu je poleg običajnega siiuacij
skega poročila in dopisov predavanje tov. Ju
lija Kontlerja: Gospodarske in družabne pri
like narodne manjšine na Kočevskem (s skiop
tičnimi slikami) in razgovor o triletnem de
lovnem programu v okviru učiteljskega po
kreta. Pred zborovanjem naj tovariši porav
najo zneske za pravila. Odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO LAŠKO 
zboruje v soboto 16. t. m. ob 8. uri v Laškem 
(osnovna šola) s sledečim dnevnim redom: 
1. Zapisnik. 2. Stanovske zadeve. 3. Dopisi, 
4. Predavanje: Emil Adamič (predava tov. M. 
Mahkota). 5. finančni zakon 1937./38. 6. Učit. 
tiskarna (tov. Bučar). 7. Mladinska matica 
(tov. Pahor). 8. Slučajnosti. — Tovariši! Z 
zborovanjem bomo pričeli takoj po prihodu 



prvega jutranjega vlaka, tako da bomo do 
12 končali. Na zborovanjih opažamo vedno 
iste obraze. Mnogih tovarišev in tovarišic pa 
pogrešamo že dolgo časa. Pa zakaj? Zdi se 
nam, da se je Zidani most kaj zameril? Zato 
gremo v Laško za spremembo. Zadnjič je 
bilo navzočih 77, upamo, da jih bo v soboto 
vsaj za desetino več. Smatrajte zbor kot ko
memoracijo za velikim učiteljem Adamičem. 
— O članarini pa prihodnjič kaj. 

Poročila 
+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB

LJANA OKOLICA — ZAH. DEL je zboro
valo dne 12. decembra 1936. v Ljubljani. Zbo
rovanja se je udeležilo 84 članov. 

Tov. Vrhovec je otvoril zborovanje in 
pozdravil sreskega šolskega nadzornika Dr
novška. G. sreski šolski nadzornik je nato 
govoril o urnikih in učnih načrtih. Orisal je 
njihove dobre strani, kakor tudi njih hibe, 
ki jih je najbolj spoznal ob priliki svojih nad
zorovanj po šolah. Z dosedanjimi učnimi na
črti učiteljstvo ni tako zadovoljno kakor bi 
bilo želeti. Kot izkušen šolnik je dal učitelj
stvu mnogo dobrih nasvetov za pouk. Izročil 
je za vsako šolo po en primerek urnika, ki 
ga je sestavil upoštevaje potrebe naše šole in 
zakonske odredbe. 

Po njegovem govoru se je razvil živahen 
razgovor. Sad te razprave je bil predlog: 

Sekcija JUU za dravsko banovino naj 
na pristojnih mestih posreduje, da se izde
lajo učni načrti in sestavi razporeditev ur za 
narodne šole vseh vrst v dravski banovini, od 
šole z enim, do šole z osmimi oddelki. 

Nato je predaval dr. Fr. Mis o spolni 
vzgoji, pač o najkočljivejšem vprašanju vzgo
je, ki je prav za prav bolj stvar staršev nego 
učiteljev — vsaj za to dobo še. V lepih slikah 
nam je prikazal cilje zdrave spolne vzgoje, 
katere temelj naj bi bilo navajanje mladine 
k vzdržnosti in preusmeritev spolnih sil v 
delo, šport in telovadbo. Iz svoje dolgoletne 
prakse nam je povedal tudi primere strašnih 
posledic spolnih zablod in nesreč, ki so jih 
deležni mladi ljudje zaradi nepoučenosti — 
kar je greh vzgojiteljev. 

Obema predavateljema je izrazilo član
stvo zahvalo. 

Končno je tajnica poročala o dopisih, ki 
jih je prejelo društvo. 
S. Vrhovec, preds. Lenarčič Ana, taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO KRANJ 
je zborovalo 14. novembra 1936. v Kranju 
v prostorih Narodnega doma. 

V uvodnih besedah je predsednik orisal 
pomen učiteljske stalnosti za napredek šole 
in najširših plasti naroda, poudarjal je pomen 
državljanske vzgoje, ki stopa pri naprednej
ših narodih vedno bolj v ospredje. Nato je 
omenil, da je učitelj vzgojitelj šolske dece 
in s tem celokupnega naroda, učiteljevo delo 
je trajno, nepolitično in smotrno. Zato je po
zival navzoče tovariše, da ostanejo v težki 
borbi za stanovske in državljanske pravice 
na svojem mestu in točno na deklaračnem 
stališču. 

Vsak član je nato prejel izvod pravil 
JUU. Teh pravil se je strogo držati in po 
njih usmerjati vse stanovsko delo, kajti vsak 
uspeh organizacije sloni na stanovsko zaved
nem članstvu, ki naj dobro pozna svoje pra
vice in dolžnosti napram vodstvu. 

Sledilo je predavanje tov. Stanka Završ
nika »O telesni vzgoji«. Predavanje je bilo 
prav vestno sestavljeno in je doseglo svoj 
smoter, posebno še zato, ker učiteljstvo se
stavlja podrobne učne načrte in ima o ciljih 
telovadbe dostikrat nejasne pojme. Da je bi
lo učiteljstvo z referatom zelo zadovoljno, je 
dokazal velik aplavz in prošnja sres. šol. re
ferenta tov. Rupreta, da bi sodeloval tov. pre
davatelj pri določitvi podrobnega učnega na
črta za telovadni pouk za tuk. srez. Drugi 
tovariši pa so naprosili tov. Završnika, da 
obelodani svoj referat v stanovskih glasilih. 

Nato sta tovariš nadzornik V. Rupret in 
predsednik podala smernice za sestavo po
drobnih učnih načrtov. Po izčrpnem poročilu 
so posegli v debato tov. Malenškova, Roz
man, Kus, Ločniškar. 

Ob koncu zborovanja se je razčistila za
deva glede udeležbe delegatov na zadnji ba

novinski skupščini in izrazila željo, da se že 
skoro urede nesoglasja med oblastnimi orga
nizacijami. 
Jos. Lapajne, preds. Kus Viljem tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO NOVO
MESTO je imelo svojo sresko skupščino dne 
21. novembra 1936. v Novem mestu. Navzo
čih 67 članov, t. j . 75%. 

Zborovanje je potekalo tovariško, v duhu 
stanovske sloge in stanovske zavesti. Vsi 
sklepi so bili soglasno sprejeti. Pred zboro
vanjem je bila vložena samo ena kandidatna 
lista po novih pravilih. Volitve so se vr
šile z aklamacijo in lista je bila soglasno 
sprejeta. Izvoljen je bil z malimi spremem
bami stari odbor. 

Ob 9. uri je otvoril predsednik sresko 
skupščino, iskreno pozdravil številne udele
žence, čestital novemu nadzorniku tov. V. 
Skebetu, izročil pozdrave odhajajočemu to
varišu nadz. C. Vizjaku in predstavil skupšči
ni zastopnika sreskega načelstva g. podnačel
nika Vidmarja. 

Ugotovil je, da je bila vložena samo ena 
kandidatna lista za izvolitev nove uprave, 
brez predloga za tajne volitve. Lista je bila 
izročena volilnemu odboru. Volitve so bile 
določene na 11. uro. 

Nato poroča tov. predsednik o delu dru
štva in društvenega odbora v zadnjih dveh 
letih ter sklene svoje poročilo s sledečimi mi
slimi: »Voditi nas mora brezpogojno iskrena 
jugoslovanska ideja. Ves program naše sta
novske organizacije naj bo spojen s smerni
cami vseobče državljanske vzgoje. Pri delu 
v organizaciji pa naj nas vodi vera v lastno 
moč in sleherni naš pokret naj temelji na 
iskrenem medsebojnem tovarištvu.« 

Banovinska in glavna skupščina sta po
kazali, da se nahaja naša organizacija v ve
ščih rokah in da nas vodi tovariš Dimnik ne
ustrašeno po programatično začrtani stanov
ski poti. Novosadska skupščina je dokazala, 
da je učiteljstvo trdno odločeno hoditi svojo 
ravno stanovsko pot, ne glede na spremembo 
političnega režima, imajoč vedno v vidu ko
risti naroda in blagor domovine. 

Soglasno so bile sprejete resolucije: 
1. Odobravamo stališče in delo glavne 

skupščine v Novem Sadu ter vodstvo pozi
vamo, da odločno vztraja na svoji dosedanji 
poti za svobodno učiteljsko vest in nezavis
nost. 

2. JUU sekcija in centrala naj z največjo 
pažnjo skrbita in opozarjata merodajne čini
telje na vse premestitve učiteljstva, s kateri
mi se oškodujejo šola, narodna prosveta in 
učiteljski stan. 

3. Želimo in prosimo stalnost. Le stalnost 
učiteljstva bo zopet zaščitila naše osebne, pa 
tudi obče narodne in državne interese. 

Iz tajniškega in blagajniškega poročila je 
bilo razvidno, da šteje društvo 89 članov, da 
je znašal denarni promet v minulem letu 
26.687'50 din, da so se vršila v minulem letu 
4 zborovanja, 4 seje in da je bilo vloženih 12 
zaščitnih pol. 

Z vsemi glasovi proti trem, se je sprejel 
predlog tov. blagajn., ki je predlagala, da se 
zviša članarina za 2 din mesečno. Ta prispe
vek je namenjen za pravnega konzulenta. ■— 
Letna članarina znaša torej 170 din, za poro
čene pa 90 din. 

Prihodnje zborovanje se določi na ja
nuar. Skupščina se zaključi. 
Menard Vinko, preds. Ivanetič, tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO MA
RIBOR DESNI BREG je zborovalo dne 24. 
novembra in 7. decembra 1936. v Studencih. 
Navzočih pri prvem zborovanju 71 članov(ic), 
t. j . 70%, a pri drugem 65, t. j . 62'5%. 

Tov. predsednik Petrovič Simon je po 
situacijskem poročilu dal besedo tov. Altovi, 
ki je predavala o potopisnih vtisih s peda
goške ekskurzije po Češkoslovaški. Zanimi
vemu izvajanju je dodal tov. Vrane strnjeno 
sliko o stanju šolske reforme na Češkoslo
vaškem, katere jedro in temelj sta globoko 
ukoreninjena, osvetlil ugodne okolnosti, v ka
terih se pokret smotrno razvija, prav po prin

cipu Masarvkove demokracije humanizma in 
šolske svobode. Tov. Ledinek pa je podal 
slike iz razredov, kjer so hospitirali in kjer 
so dobili dobre, pa tudi manj ugodne vtise. 

Sledilo je poročilo o glavni skupščini v 
Novem Sadu, ki ga je podal delegat tov. Le
dinek, in poročilo o predsedniškem zborova
nju, ki ga je podal tov. Vrane. Pri tem je 
bila sprejeta sledeča resolucija: 

»Učiteljstvo sreza Maribor desni breg, 
zbrano na obč. zboru, soglasno odobrava sta
lišče in delo centrale in sekcijske uprave 
JUU, ki odločno nastopa za stanovsko linijo 
organizacije jugoslov. učiteljstva. Pozivamo 
našo sekcijsko upravo, kakor tudi centralni 
odbor s predsednikom Dimnikom na čelu, da 
se vztrajno bori za učiteljske pravice.« 

Tov. blagajnik Dšura je v obračunu izka
zal 1567'15 din prebitka, a za tekoče šol. leto 
ostane lanska članarina po 17 din in po 3 din 
za obrambni sklad 10 krat letno s pobiranjem 
članarine po dosedanjem načinu. 

Pedagoški centrali damo 200 din. 
O socialnem položaju učiteljstva je go

voril tov. Vrane, pri čemer je nazorno pri
kazal razmerje v cenah življenjskih potreb
ščin in naših sedanjih plač Blažičev stvarno 
sestavljen zadevni diagram. 

Pri volitvah, za katere je bila vložena sa
mo ena lista, je bila izvoljena naslednja 
uprava. 

I. Upravni odbor: Petrovič Simon, Alt 
Adela, Petrun Josip, Vrane Ernest, Dšura 
Ivan, Skrbinšek Ljudmila, Ledinek Miloš. 

II. Nadzorni odbor: Firm Štefan, Kašpar 
Fran, Tušak Franjo. 

Drugo zborovanje: 
Po prečitanih dopisih se je razvila ži

vahna debata, v katero so posegli tovariši: 
Petrovič, Blažič, Vrane, Firm, Mihec, Luknar 
in Petrun. 

Tov^Vranc E. ie podal poročilo o Uči
te^sJrern2pJll£I£tu. V razgovoru, ki~~so se ga 
udeležili tovariši Mihec, Petrun, Luknar, 
Vrane, Kontlcr, Firm in Ledinek, se je ugo
tovilo, da je zamisel Učiteljskega pokreta po
zdraviti, ker je (djuagjL_studij_v tem pravcu. 
nujno_ potreben jQ^eimoza»mlajse«_Joyariše~ 
inTlo^arišice. Upravnemu odboru se poverT, da 
izdela na seji troletni podrobni načrt dela in 
ga predloži prihodnjemu zborovanju. 

Dodatno poročilo o skupščini v Novem 
Sadu in to o predavanju tov. Bjeliča: »Uči
teljska stalnost — potreba šole in družbe« je 
podal tov. Ledinek M. Posebno je poudarjal 
iz referata besede kralja Petra I. učiteljstvu: 
»V vaših šolah pobijajte prišepetavanje in 
vohunstvo, katero se pozneje razvije in spre
meni v največjo moralno bolezen. Vohuni so 
slabši od lopovov. Lopov krade in škoduje 
materialno, a špijoni upropaščajo mnoge ne
dolžne ljudi. Od njih sem trpel tudi jaz.« 

Po poročilu je zbor sprejel resolucijo o 
zahtevi učiteljske stalnosti. 

Resolucija. 
Učiteljstvo JUU sreskega društva Mari

bor desni breg, zbrano dne 7. dec. 1936. na 
zborovanju v Studencih, je ugotovilo, da je 
bilo delo učiteljstva tega sreza vedno kon
struktivno in nesebično ter v duhu osnovnih 
državljanskih dolžnosti in pravic. Njegovo 
delo na državljanski, gospodarski in socialni 
izgraditvi jugoslovanske državne zajednice 
bo pa doseglo še večji uspeh, ako mu bo za
siguran čas dela na terenu in ako bo imelo 
zavest, da ga nihče ne more pregnati, dokler 
bo njegovo delo v skladu z državnimi zakoni. 

Pozivamo JUU, sekcijo v Ljubljani in 
glavno upravo v Beogradu, da zastavi vse sile 
ter pribori učiteljstvu stalnost. 
Ledinek Miloš, taj. Petrovič Šimun, preds. 

+ SRESKO DRUŠTVO MARIBOR LE
VI BREG je imelo svoj občni zbor 14. nov. 
t. 1. v Krčevini. Od 91 članov je bilo navzo
čih 73, t. j . 80%. 

Občni zbor je otvoril predsednik tovariš 
Vauda Mirko, se spomnil tragično preminule 
tov. Marte Mrakove in velezaslužnega tov. Čer
neja Ljudevita, katerima so zaklicali v spo
min zborovalci trikratni slava! Predstavil je 
dalje zastopnika polit, oblasti, pozdravil no
vo pristopivše člane. 

Nato je skupno s situacijskim poročilom 
objavil dopise. Objavo dopisa glede ukrenitve 
sekcije zaradi odloka o bivanju učiteljstva v 

kraju službenega mesta so zborovalci glasno 
odobravali. Ob napovedani pol 11. uri je pre
davatelj tov. Janžekovič Matko predložil pr
vo in edino kandidatno listo z nosilcem se
danjim predsednikom tov. Vaudo Mirkom. 
Tov. predsednik je podal letno predsedniško 
in radi premestitve dosedanjega tajnika tov. 
Kodriča Rudolfa tudi tajniško poročilo. Poro
čilo je bilo obširno, do podrobnosti natančno 
in je v njem poročevalec podčrtal z vehe
mentnimi in jasnimi dokazi strogo stanov
sko, nadstrankarsko linijo našega udruženja. 
— Za istotako premeščenega dosedanjega bla
gajnika tov. Ferka Ivana je podal blagajniško 
poročilo tov. From Vekoslav. V poročilu so 
bili grajani dolžniki, proti katerim bo nova 
uprava primorana strožje postopati, sledili sta 
poročili o banovinski in drž. skupščini. Za 
drž. skupščinsko poročilo je zavladalo zani
manje zlasti, ko je delegat tov. Erženjak či
tal iz »Narodne prosvete« novosadski govor 
predsednika profesorskega udruženja g. Kne
ževiča. V zvezi s tem poročilom je bil na 
predlog tov. Cvetka soglasno sprejet sledeči 
sklep: 

Odobravamo dostojanstveni potek, stali
šče in delo glavne skupščine JUU v Novem 
Sadu z željo, da centralna uprava pod vod
stvom našega neumorno in požrtvovalno de
lavnega predsednika tov. Dimnika Ivana 
vztraja pri svojem delu za dosego naših na
cionalnih, prosvetnih in stanovskih idealov 
in ciljev! Nato sta poročala tov. Cvetko 
Franc in tov. Sardoč Adam o narodno 
obrambnem delu in manjšinskem šolstvu. 

Končno poročilo je podal predsednik 
nadz. odbora tov. From Vekoslav, ki je pred
lagal razrešnico in pohvalo vsej društveni 
upravi. Zborovalci so soglasno in z aplavzom 
odobrili to poročilo. 

Tov. predsednik je za tem objavil de
lovni program, ki se ga bo v 1. 1936./37. mo
rala držati bodoča društvena uprava, obenem 
pa predlagal, konstatirajoč nekoliškno obo
tavljanje v večjem zanimanju za pedagoški 
dvig našega šolstva —, da v delovni program 
še sprejmemo pedagoško izpopolnjevanje ob 
naših društvenih zborovanjih in drugih pri
likih, kar tvori skupno z našimi stanovskimi 
in narodno obrambnimi nalogami pač našo 
najhvaležnejšo delovno panogo. Sprejeto! 
Naprosti tov. Lavriča, Cvetka i. dr., da skupno 
sestavimo tozadevni delovni načrt. 

Točno ob 11. uri poda predsednik verif. 
odbora poročilo, da je bila vložena in potr
jena samo ena kandidatna lista, ki je bila iz
voljena z aklamacijo soglasno in z glasnimi 
ovacijami bodoči društveni upravi. 

Proračun za 1. 1936./37. je bil soglasno 
sprejet in znaša mesečna članarina za redne 
člane 19 din, za učiteljice poročene z učitelji 
pa 11 din. — Članstvo je soglasno sklenilo 
prispevati v podporni sklad mesečno po 3 din, 
in sicer po 1 din v sekcijski in po 2 din v 
društveni podporni sklad. 

Sprejet je bil še sledeči predlog: Od vseh 
šol nam je pri srcu zlasti ureditev naših ob
mejnih šol. Ugotavljamo, da so naše severne 
obmejne šole pomanjkljivo zasedene po uči
teljstvu (slede primeri . . . ) . Prosimo sekcijo, 
da posreduje pri šol. oblasti za odpravo teh 
nedostatkov. 
Vauda Mirko, preds. Šajna Janko, tajnik. 


